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Escoles d’estiu de l’EMS

L’European Mathematical Society (EMS)
ha organitzat amb molt èxit diverses escoles
d’estiu aquests darrers anys. En el Newslet-
ter podeu trobar per exemple informació de la
Summer School a Hongria el 1996 sobre Geome-
tria Algebraica [volum 20, p. 22] i de la Sum-
mer School de 1998 sobre Wavelets a l’Anàlisi
i Simulació a França [volum 29].

Desitjaŕıem tenir almenys dues escoles d’es-
tiu cada any, una de matemàtica pura i una
altra de matemàtica aplicada. Amb aquesta
activitat, l’EMS vol encoratjar els matemàtics
europeus joves a trobar-se i estudiar plegats els
desenvolupaments actuals de les matemàtiques
i les seves aplicacions.

El Comité de la Societat Europea per a les
Summer Schools considerarà les propostes de
patrocini per a escoles d’estiu completament or-
ganitzades per altres institucions.

Les expectatives de l’EMS són que cada es-
cola hauria de tenir un nivell predoctoral, unes
dues o tres setmanes de duració i entre 100
o 200 participants —principalment estudiants
graduats o joves matemàtics provinents de di-
versos päısos europeus.

Els costos de participació haurien de ser bai-
xos i (si és possible) hauria d’haver-hi beques
per aquelles persones de päısos que no poden
oferir suport econòmic.

L’EMS donarà suport moral a les escoles
seleccionades, i en farà propaganda dins de la
comunitat matemàtica europea; també farà el
possible per ajudar els organitzadors a obtenir
fons.

Fóra convenient que els temes (que poden
ser simples o compostos) per a les escoles d’es-
tiu, els llocs, i els organitzadors de les escoles
variessin d’any a any per tal de cobrir un ampli
ventall de possibilitats.

L’EMS demana propostes per almenys dues
escoles d’estiu per al 2001. Aquestes propostes
han de contenir com a mı́nim: el tema (t́ıtol i
breu descripció), noms dels professors, lloc, da-
tes, costos previstos, condicions per als partici-
pants, membres del comitè organitzador i nom
i adreça de la persona que presenta la proposta.

Les propostes s’han d’enviar a:

Professor D. A. Brannan,

Faculty of Mathematics and Computing,

The Open University,

Walton Hall,

Milton Keynes MK7 6AA,

United Kingdom

Fax: +44 1908-652140

A/e: d.a.brannan@open.ac.uk

Si és possible abans del 20 de setembre de
1999. El Comitè decidirà les propostes en apro-
ximadament un mes.

Entrevistes

Entrevista al doctor Josep Vaquer i Timoner

En motiu de la jubilació del doctor Josep Vaquer i Timoner, i per raó de la seva personalitat i
influència sobre molts de nosaltres, hem considerat oportú mantenir una entrevista amb ell que
reprodüım tot seguit.

L’entrevista s’ha dut a terme en dues etapes, la primera d’elles a la Facultat de matemàtiques
de la UPC, aprofitant la celebració de la XXXV Olimṕıada Matemàtica, i la segona al seu domicili
particular on vàrem contar amb la col.laboració inestimable de la seva esposa Mercè. Li agräım des
d’aqúı la seva amable invitació.

Bé, anem rememorant i les coses quedaran aqúı
però com que jo tinc poca memòria i no he apuntat
mai res hi haurà moltes coses que potser no seran
exactament com van ser.
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Amb aquestes paraules vàrem començar una agradable conversa de la que reproduirem els
aspectes més interessants.

Olimṕıades

Vàrem començar fent una mica d’història de
l’Olimṕıada Matemàtica. El doctor Vaquer ens
va explicar que la idea de l’Olimṕıada Matemà-
tica va sorgir de la Real Sociedad Matemática
Española (RSME), en una època en què hi ha-
via pocs estudiants de matemàtiques i es va vo-
ler fer alguna cosa per animar-ne més. Des de
la RSME es van començar a organitzar aquests
concursos per fer una mica de propaganda i do-
nar un certs incentius perquè la gent estudiés
matemàtiques.

Es va organitzar per districtes universitaris,
que en aquella època n’eren dotze, i a cada dis-
tricte es feia l’Olimṕıada i els guanyadors tenien
una beca si estudiaven matemàtiques. A l’hora
de la veritat els guanyadors de vegades estudi-
aven enginyeries i altres coses. Després els tres
guanyadors de cada districte anaven a un con-
curs que es feia a tot Espanya, que donava op-
ció a tres premis que eren, aproximadament de
5.000, 3.000 i 2.000 pessetes, cap dineral, fins i
tot per a l’època de què parlem. El premi local
era millor que l’estatal.

En aquella època ja existia una Olimṕıada
internacional, però no hi havia relació. El con-
curs s’acabava a Espanya.

La RSME va encarregar al doctor Sales, que
llavors era vicepresident d’aquesta societat, que
organitzés l’Olimṕıada a Catalunya, i ell va de-
manar al doctor Vaquer que l’ajudés. Aix́ı ho
varen fer durant molts anys ajudats ocasional-
ment per altres persones. La primera edició va
ser l’any 1963 i, com s’ha fet cada any, ara som
a la XXXV.

Les relacions amb la RSME sempre van ser
bones i els organitzadors van tenir sempre força
llibertat ja que, encara que des de Madrid, en-
viaven problemes per a l’Olimṕıada, sempre
quedava clar que aqúı es podien posar els que
es volguessin. Cada districte podia fer de més i
de menys.

Fins i tot quan el doctor Vaquer va enviar a
Madrid les actes en català (juntament, això śı,
amb una carta molt amable en castellà), no va
passar res.

Més endavant, a l’època en què la Socie-
tat Catalana de Matemàtiques (SCM) va ser

presidida pel doctor Castellet i posteriorment
pel doctor Girbau, el doctor Vaquer els va de-
manar ajut per organitzar l’Olimṕıada, i aix́ı
d’una manera molt poc oficial la SCM va co-
mençar a entrar en l’Olimṕıada. Des de llavors
sempre hi ha participat. Ara recentment, el
doctor Xambó, en nom de la SCM va demanar
a la RSME la conformitat per escrit del que ja
era un acord verbal, és a dir que l’Olimṕıada
a Catalunya l’organitzés la SCM, conformitat
que es va obtenir de manera immediata i sense
cap problema.

Una altra de les iniciatives del doctor Va-
quer, va ser fer els exàmens de les Olimṕıades a
Girona, Lleida i Tarragona amb la idea de des-
centralitzar. Tot es feia a la capital del distric-
te, Barcelona, però el districte era Catalunya
i Balears, aix́ı que no hi havia mai candidats
de Mallorca, i per a molts de fora de Barcelo-
na era també dif́ıcil desplaçar-se. Més tard ho
va voler estendre encara més, a Manresa, Vic,
Tortosa, Mallorca, etc., però per diverses raons
(com per exemple la creació de la Universitat
de Mallorca) ja no es va fer.

A Girona, Lleida i Tarragona hi havia un
tribunal purament administratiu que va funcio-
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nar força bé però es presentaven pocs estudiants
i per això no es va anar estenent més.

El que no sé és si l’Olimṕıada ha aconse-
guit els seus objectius.

Com hem dit, l’objectiu era augmentar l’a-
fició del jovent a estudiar matemàtiques.

Potser és dif́ıcil de saber si això s’ha acon-
seguit. El que śı sabem és que els participants i
sobre tot guanyadors que després han estudiat
matemàtiques, han estat bons estudiants i bons
matemàtics, i molts d’ells han estat professors
a la Universitat.

També és cert que no tots han estudiat ma-
temàtiques. Però això no preocupa en absolut
al doctor Vaquer, fins i tot en el cas d’estudi-
ants que han fet exàmens brillants, ja que opina
que en aquesta vida cadascú ha de seguir el seu
camı́, i que de cap manera ens pot saber greu la
decisió d’aquests estudiants. Ho diu molt clar:

A mi les coses no em poden saber greu.

Volem esbrinar què pensa el doctor Vaquer
sobre el futur de les Olimṕıades. Què hem de
fer de cara al futur. Ens contesta honradament
que no ho sap, però que és una cosa que hem
de fer entre tots. Que no ens pensem pas que
opina que no és el seu problema, perquè aques-
ta expressió americana no li agrada gens. La
considera d’un egoisme i un individiualisme di-
abòlic. I aix́ı acabem el tema de les olimṕıades
amb una consideració filosòfica:

Mentre els problemes dels altres no siguin
també els problemes teus, el món no pot
funcionar.

Sobre el català

Encara que el doctor Vaquer reconeix haver uti-
litzat l’anterior frase en una cosa: quan es va
cansar de voler convencer la gent, que si vivi-
en aqúı havien d’aprendre català, va arribar a
la conclusió que si no el volien aprendre no l’a-
prenguéssin i que si no l’entenien era problema
seu. I és que les dificultats amb el castellà li
venen d’antic.

Pràcticament fins als 11 anys no vaig par-
lar castellà.

La infància del doctor Vaquer va transcórrer
a Maó, ciutat on va néixer. Recorda que hi ha-
via un noi que parlava castellà però amb el que

s’hi entenien perfectament tot i que ni ell par-
lava català ni ells castellà. Va ser el primer
contacte amb el castellà. No obstant això va
aprendre a llegir en castellà.

Recorda divertit l’anècdota de quan els van
ensenyar el parenostre ell sempre l’acabava di-
ent libranos de malament en lloc de libranos del
mal, amén.

De fet fins cap als catorze anys no es va ente-
rar que el català també s’escrivia. I això perquè
va caure a les seves mans L’Atlàntida de Ver-
daguer. Podeu pensar la seva sorpresa d’avant
d’aquell català prenormatiu i arcäıtzant, ja que
el llenguatge de L’Atlàntida no és pas el català
de Folgueroles!

Després va trobar un llibre de narracions de
Ruyra, El rem de trenta-quatre, que va trobar,
com L’Atlàntida, a casa de la germana de la
seva mare.

Recorda amb nostàlgia quan va arribar per
primera vegada a Barcelona, quan tenia uns
tretze anys.

Quan vaig arribar a Barcelona i parlava
català la gent no m’entenia.

Va pensar que els barcelonins eren una mica
ximples ja que ell śı que els entenia. Reconeix
que parlava dialecte menorqúı pur i dur, i evi-
dentment, les coses no eren com ara.

Les primeres classes que ell va impartir en
català, que van ser de l’assignatura de geome-
tria diferencial de cinquè, li sembla que van co-
mençar al curs 1965-1966.

Aquesta idea revolucionària i pionera, en-
cara que avui no ho sembli!, va restar durant
molts anys com a prova testimonial ja que pocs
professors més es van sumar a la seva iniciativa.

De fet, hi havia professors que eren catalans
però que els costava molt fer la classe en català,
perquè tota la vida l’havien feta en castellà, ja
havien estudiat en castellà, i no era el mateix el
llenguatge habitual que el llenguatge de classe.

Però no solament no tenia seguidors sinó
que també va tenir problemes pel fet de par-
lar català. Potser l’incident més remarcable va
ser quan va sortir el llibre blanc del ministre
Lora Tamayo. Des de la Facultat es va reco-
manar que els professors fessin assemblees amb
els nois. A l’assemblea amb el grup de primer
varen anar-hi el doctor Mallol i el doctor Va-
quer. El doctor Vaquer va començar a passejar
amunt i avall tot parlant català, fins que un dels
presents, molt educadament, li va dir:
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—Escolti doctor Vaquer, podria parlar en cas-
tellà ja que aqúı hi ha uns quants que no ente-
nen el català?
—Śı home śı —feu el doctor Vaquer— ja farem
l’esforç, però disculpeu si en algun moment sen-
se ni adonar-me’n passo al català; m’aviseu i
donaré volta a l’interruptor i continuarem.

I en aquest moment s’aixeca un i diu:
—En nombre del movimiento revolucionario, le
exijo que hable en castellano.

Llavors el doctor Vaquer va dir:
—Des d’aquest moment no diré una sola parau-
la en castellà.

Llavors va començar una gran discussió, fins
que un dels estudiants de primer es va aixecar i
va dir que el que havia parlat en nom del movi-
miento revolucionario no era membre d’aquell
grup. Es va iniciar un gran guirigall però final-
ment aquell que havia parlat en nom del movi-
miento es va aixecar amb tres o quatre més i
se’n van anar.

Un cop fora, el doctor Vaquer va dir:
—Ahora ya podemos hablar en castellano.

I va continuar l’assemblea en castellà.

Aquest noi no va fer geometria diferencial
(el del movimiento) perquè va agafar una por
cerval al doctor Vaquer, i després va canviar de
manera de pensar i fins i tot va ser un catala-
nitzador de la Facultat. . . , coses de la vida.

Aquesta és només una de les moltes
anècdotes sobre el català que recorda el nostre
entrevistat. Potser hi tornarem en una altra
ocasió.

Resolució de problemes

Un tema que ha apassionat sempre al doctor
Vaquer ha estat la resolució i producció de pro-
blemes. Potser per això s’ha sentit sempre tant
a gust treballant per a l’Olimṕıada.

L’afició a la resolució de problemes li ve al
doctor Vaquer de molt lluny.

Recorda que quan feia el batxillerat els pro-
posaven problemes a classe i uns quants dels
estudiants més interessats els resolien.

Això el porta a aquell llunyà any 1939 en
què s’havia acabat la guerra i recorda com els
hi van regalar el primer curs de batxillerat,
aprovant-los un examen del que no en sabien
res.

Quan va fer segon, al 1939-1940, va tenir
cinc professors de matemàtiques en un sol curs,

de manera que ningú no va aprendre res.

A tercer va venir un professor al que re-
corda vestit de soldat —en aquell temps, va
haver gent que va estar fent la mili set i vuit
anys. Les classes eren de tres quarts d’hora i
recorda com el primer dia de classe va consis-
tir en una fiĺıpica del professor-soldat sobre que
allà manava ell, i que no li prengués ningú el
pèl. El segon dia va intentar començar a ex-
plicar matemàtiques, però no el seguia ningú
i va fer un altre principi d’autoritat dient que
s’havien acabat els plans d’estudi i que a ter-
cer farien aritmètica, a quart àlgebra i a cin-
què geometria. Varen fer molts problemes d’un
llibre petitet que es deia Nociones de álgebra
i que era conegut com Bruñito i posteriorment
van agafar com a llibre de text els Elementos de
geometŕıa racional de Rey Pastor i Puig Adam,
escrit pensant en l’ensenyament a Argentina.

Recorda per exemple que aquella època va
resoldre el problema de construir un triangle un
cop conegudes les tres mitjanes, i altres de sem-
blants. Tenia catorze anys i ho recorda com a
molt formatiu i pensa que aquest tipus de coses
s’haurien de continuar explicant i justament a
aquestes edats tan importants per a la formació
de la persona.

Quan va acabar el batxillerat, als setze anys,
se li va ficar al cap ser enginyer de camins. En
aquells temps no era com ara, que per ingres-
sar a enginyer de camins s’ha de tenir una bona
nota de selectivitat, sinó que s’havia de superar
un examen d’ingrés, que venia a recollir el que
a matemàtiques s’explicava a primer i segon de
llicenciatura. L’examen constava de problemes,
i en la preparació d’aquests problemes va trobar
el gust per les matemàtiques, tot i que l’examen
el va suspendre dues vegades.

De la preparació de l’examen d’ingrés a
enginyers ve la meva vocació matemà-
tica.

Després va tenir una malaltia greu que el va
deixar gairebé dos anys fora de joc, una tuber-
culosi concretament. El van enviar a la munta-
nya, a Vilada.

Quan ja estava gairebé curat el metge li va
dir que ja podia començar a fer alguna cosa però
que no s’hi matés gaire. Va pensar que si no s’hi
matava gaire l’examen no el passaria, i va deci-
dir fer matemàtiques, ja que pràcticament do-
minava els coneixements dels dos primers cursos
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de la llicenciatura. Ho va provar, i li va agra-
dar tant i s’hi va trobar tant bé que ja s’hi va
quedar.

El ≪Teixidor-Vaquer≫

Abans de guanyar la càtedra, cosa que va suc-
ceir l’any 1961, el doctor Vaquer ja pensava que
l’ensenyament de les matemàtiques s’havia de
modernitzar. Donava un curs de primer, però
no s’atrevia ell sol a fer aquest canvi. De ma-
nera que quan el doctor Teixidor, que ja era ca-
tedràtic, li va suggerir d’iniciar aquest canvi en
l’ensenyament de les matemàtiques, de seguida
s’hi va apuntar. No obstant això, va demanar
al doctor Teixidor que agafés ell també un curs
de primer per fer-ho entre els dos i sentir-se aix́ı
més recolzat.

Van iniciar aix́ı la seva revolució particular,
introduint la matemàtica moderna, amb la guia
de Bourbaki que s’estava fent també en aquells
moments, i aix́ı va néixer el llibre que tots co-
neixem tant, el ≪Teixidor-Vaquer≫. Tot això
devia ser cap al curs 1959-1960.

Potser no varen ser conscients de la magni-
tud del que estava passant ja que, per exemple,
ells no es varen plantejar mai que aquest tipus
de matemàtica es pogués estendre al batxillerat
com aix́ı va passar amb uns resultats si més no
discutibles.

De tota manera, fins i tot ara que sabem els
resultats, el doctor Vaquer no sap pas si van
fer bé o si ho tornaria a fer. El que śı que
ens comenta és que l’ensenyament que es fa a
la universitat ha de tenir en compte certament
aquells estudiants que després seran catedràtics
d’universitat, però ha de tenir en compte també
que la gran majoria no ho seran i faran una altra
labor tal vegada millor que la dels catedràtics
d’universitat, com per exemple ensenyar ma-
temàtiques a la joventut.

Avui, que també es presenten reptes impor-
tants per als ensenyants, el doctor Vaquer con-
tinua pensant en la importància de la geometria
clàssica.

Geometria

De fet, quan li preguntem què creu que hem de
fer els que ens dediquem avui a l’ensenyament,
contesta potser exagerant una mica:

S’ha d’explicar semblança de triangles.

Sobre si els problemes de geometria s’han de
resoldre amb mètodes sintètics o algebraics, el
doctor Vaquer és partidari d’una solució equi-
librada. El que hi ha és un problema i s’ha de
resoldre com es pugui. Això śı, s’ha de saber
què s’ha trobat o què no s’ha trobat, i creu que
ensenyar això sobre tot als nois i noies més joves
és molt important.

A més creu que els alumnes haurien de di-
buixar més, ja que això els ajudaria a resoldre
els problemes. De fet actualment hi ha dues
assignatures, àlgebra lineal i geometria lineal,
i aix́ı com hi ha professors als quals a àlgebra
els falta temps i a geometria els en sobra, a ell
a àlgebra li sobra temps i a geometria li’n fal-
ta. No obstant això tampoc voldria caure en
un purisme sintètic.

En relació a si a la universitat s’han d’ex-
plicar coses bàsiques i fonamentals o si s’han
d’explicar coses més d’última generació, l’opi-
nió del doctor Vaquer és clara:

Jo crec que és un fet absurd que la uni-
versitat ensenyi especialitzacions, la uni-
versitat ha d’ensenyar matèries bàsiques
de manera que els que en surtin siguin
capaços durant la seva vida d’estudiar i
aprendre el que necessitin.

Pensa que pot ser força interessant fer una
especialització, però a més a més. L’argument
essencial és que quan s’acaba la carrera queden
encara uns trenta anys de vida activa i totes les
coses aplicades que serveixen ara no serviran
d’aqúı a vint anys.

Recorda per exemple com, durant la guerra,
Witt, que era un home de matemàtica pura, va
estar encarregat de desxifrar codis. Els codis
deuen haver canviat molt, però la matemàtica
subjacent, (cossos finits, geometria algebraica,
etc.) és la mateixa. A més, on es donarà l’en-
senyament bàsic si no es dóna a la universitat?
Com no és rentable a curt termini, cap empresa
privada se’n voldrà fer càrrec mai.

El record del professor Witt ens porta a l’es-
tada del doctor Vaquer a Alemanya, on va se-
guir dos cursos, just després de l’estada del doc-
tor Teixidor. Malgrat que no estava matriculat,
ja que no tenia diners, va seguir regularment un
seminari i sobre tot un curs de topologia general
i algebraica impartit pel professor Witt, seguint
parcialment el llibre de Steenrood.
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Els mestres

Però a l’hora de considerar quins varen ser
els seus mestres per obtenir una formació ma-
temàtica bàsica, el doctor Vaquer recorda amb
una gran veneració el seu mestre doctor Torro-
ja, catedràtic de geometria projectiva i descrip-
tiva.

Els meus mestres han estat els professors
Teixidor, Linés, Torroja, Orts, Augé. . .

Els doctors Linés i Torroja eren molt di-
ferents però tots dos molt precisos explicant,
preocupats per donar a cada paraula exacta-
ment el seu significat. Van estudiar els llibres
de Puig Adam i Rey Pastor. Recorda per exem-
ple que, amb el doctor Torroja, considerat com
molt dur a la universitat, no es podia dir ≪una
circumferència que passa per tres punts≫ ja que
només n’hi ha una i per tant s’ha de dir ≪la
circumferència que passa per tres punts≫. Fe-
ia teatre explicant, posava un problema, anava
fent i deia ≪no em pensava que fos tant compli-
cat≫ i no l’acabava. No obstant això pel camı́
havien après molt.

Un altre professor que recorda és el doctor
Orts, que li va explicar la variable complexa po-
sant molta passió i que es preocupava més pel
mètode que no pas pels continguts concrets, ex-
plicava el Goursat.

Més endavant el doctor Vaquer recorda com
després de molts anys a la universitat no ha tin-
gut mai problemes amb els col.legues. Això no
és fàcil i ell ho atribueix en part al seu humor
càustic i en part a una capacitat per tirar-se les
coses a l’esquena, sobre tot aquelles en les que
no hi pots fer res.

Potser śı que a vegades li han criticat que té
el costum de contestar una pregunta amb una
altra pregunta. Però això ho fa ben expressa-
ment, ja que opina que primer de tot s’ha d’es-
brinar on està la dificultat, per poder contestar
de manera que el que pregunta pugui enten-
dre la resposta. Aplica el mètode socràtic del
diàleg.

La Mercè

També ens agradaria saber més coses de la vida
del doctor Vaquer fora de la Universitat, però
això és un terreny que ell vol preservar. Ac-
cedeix, això śı, a recordar com va conèixer la
seva dona, quan ell tenia 21 anys i va entrar
a la Universitat. Ella feia un curs més però
van coincidir en alguna assignatura de docto-
rat i es varen prometre sobre el 1954-1955 i es
varen casar durant el peŕıode d’estada a Alema-
nya l’any 1957. Posteriorment van tenir l’ocasió
d’ocupar, un dels dos, una plaça de professor al
Patronat de l’Hospitalet. Va ser llavors quan
van decidir que l’ocupés la Mercè i ell es va
quedar a la Universitat.

Una d’aquelles petites decisions que impli-
quen grans conseqüències.

La Mercè va restar a l’Hospitalet durant
quinze anys, després dels quals va anar a l’Ins-
titut de Cornellà on va estar sis anys més, fins
que va passar a Montcada i Reixac on es va
jubilar després de quinze anys d’extraordinària
dedicació als seus estudiants.

A. Reventós (UAB) i S. Xambó (UPC)

Matemàtiques i ensenyament: Les Proves Cangur-99

Presentació

El dia 18 de març de 1999, al mat́ı, es va rea-
litzar la quarta edició del Cangur de la SCM
que enguany, sota els auspicis de l’Institut Joan
Llúıs Vives, que aplega les universitats de par-
la catalana, ha estat catalano valencià i també
s’ha celebrat a les Illes Balears.

Si bé més avall es donen dades estad́ıstiques
més completes, destaquem en aquesta presenta-

ció que dels 103 centres que van participar l’any
1996 hem passat als 245 d’enguany i que el nom-
bre de participants ha augmentat de 1.313 fins
a 4.142. Sembla, doncs, que el Cangur va arre-
lant en els centres de secundària per la desin-
teressada col.laboració de les professores i dels
professors de l’educació secundària.

El dia 18 de maig es va celebrar a la sala
Prat de la Riba de l’IEC l’acte de repartiment
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